
EDITORIÁL
Vážení přátelé, kolegyně a kolegové,
dovolte abych vám v prvním letošním čísle Klinické onkologie ještě jednou popřál dobrý rok 2008, hodně 
zdraví, uspokojení v práci i v soukromém životě. 
Rok byl opět bohatý na události i v oblasti zdravotnictví a tedy i klinické onkologie. Rád bych vám v krátkosti 
připomněl některé z nich, jak byly zaznamenány při jednání výboru ČOS.
Leden:
Firma GlaxoSmithKline vyhlásila grant pro 5 mladých onkologů na dvoutýdenní odbornou stáž v zahraničí dle vlastního 
výběru. Grant byl realizován a v letošním roce je naděje na jeho opakování za předem blíže specifi kovaných podmínek
Pro časopis Remedia bylo pod patronací výboru připraveno několik článku, lékových profi lů.
Na 14. kongresu internistické společnosti  byl uspořádána sekce s onkologickou tematikou.
Výbor ČOS se připojil s výzvě Ligy proti rakovině k maximální podpoře Pařížské charty.
Zemřel jeden z nestorů česká onkologie primář MUDr. et RNDr. Archimiro Caha, CSc. , dlouhodobý zaměstnanec 
nynějšího MOÚ v Brně. Výbor uctil jeho památku.
Výbor ČOS nominoval MUDr. P. Tesařovou, CSc. z VFN v Praze a MUDr. J. Tomáška z FN Brno jako členy týmu pro 
onkologické přípravky SÚKL v Praze.
Stále narůstá rozsah i návštěvnost na www.linkos.cz.  Byl dán k dispozici propagační leták a vizitky určené pro pacienty 
hlavně na onkologických ambulancích.
Únor:
Bylo rozhodnuto, že do každoroční publikace Zásady cytostatické léčby budou zařazeny dvě nové kapitoly: zásady 
podávání růstových faktorů a zásady antiemetické léčby v onkologii.
Doc. MUDr. Konopásek byl pověřený organizací psaní odborných článku z oblasti onkologie do přílohy ZN Lékařské 
listy.
Výbor rozhodl, že edukační program EUNI bude podporován na stránkách linkos.
Březen:
Na tiskové konferenci ČOS za účasti členů výboru a vedoucích KOC/KOS byla na programu tato témata: výsledky 
jednání ČOS s VZP, zřízení internetových stránek pro pacienty, které jsou umístěny na portále www.linkos.cz, činnost 
a význam KOC/KOS a jejich úzká spolupráce s ostatními onkology, pracujícími mimo tato centra.
Duben:
Došlo k podepsání dohody mezi ČOS a VZP (Dohoda o vzájemném porozumění). Ta byla podkladem pro další úspěšná 
jednání s VZP o hrazení drahé internistické onkologické léčby (biologická léčba, hormonální terapie). Jednou z důležitých 
zásad je, že fi nancování půjde za pacientem.
Po jednání s představiteli České urologické společnosti bylo dohodnuto, že léčebné standardy pro jednotlivé diagnózy 
by se měli vytvářet společně se všemi zainteresovanými odbornými společnostmi a konsensuálně jimi přijaty.
Cenu výboru ČOS získala kniha Klinická onkologie pro sestry autorů Vorlíčka, Abrahamové a Vorlíčkové vydaná 
nakladatelstvím Grada.
Doc. MUDr. Fínek, pokladník ČOS, přednesl zprávu o hospodaření společnosti. Z následující zprávy revizní komise 
vyplývá, že členové uvedené komise se pravidelně zúčastňovali schůzí výboru ČOS a konstatovali, že rozhodování 
výboru bylo v souladu s právními předpisy i se Stanovami a ostatními předpisy ČLS JEP. Revizní komise zprávu 
o hospodaření schválila.
Květen:
Výbor ČOS se jednomyslně usnesl na tom, že ustanovená KOC/KOS mohou provádět všechny léčebné modality 
a používat všechny dostupné léky. Výboru není známá geneze vzniku tzv. pneumoonkologických center, která vznikla 
bez vědomí ČOS.
Výbor zcela respektuje zásadní postavení chirurgie v onkologii a vnímá fi nanční poddimenzovanost oboru. Podporuje 
snahu výboru České chirurgické společnosti o nápravu v této oblasti. Jako možný dobrý příklad pro další postup 
v onkochirurgii může sloužit vytvoření center pracovišť pro onkologickou gynekologickou chirurgii.
Výbor projednal a schválil záměr na zavedení „Evidence ČOS pro nákladnou protinádorovou terapii“ jako další krok, 
který má posílit pozici odborné společnosti při jednání o plánování úhrad za protinádorovou terapii.
Byla zveřejněna zpráva volební komise o volbě členů výboru ČOS. Složení nového výboru umožňuje kontinuitu jeho 
činnosti.
Červen:
Ředitel VZP dr. Horák informoval předsedu ČOS o rozeslání dodatků smluv všem KOC/KOS.
Časopis Postgraduální medicína nabídl, že u příležitosti Brněnských onkologických dnů 2008 vydá číslo věnované 
solidním nádorům. Dr. K. Cwiertka byl výborem pověřen editováním toho čísla.
Výbor opakovaně projednával problematiku postgraduálního vzdělávání v onkologii.
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Prof. Žaloudík požádal výbor o podporu při jednání o fi nancování onkologické péče v celém rozsahu, která by měla 
být diskutována se zvanými zástupci odborných společností, jejichž obory se podílejí na komplexní diagnostice a léčbě 
s vedoucími jednotlivých sekcí ČOS. Výbor souhlasil s podporou.
Září:
Doc. Dušek navrhl založení odborné sekce ČOS – Sekce epidemiologie nádorů a zdravotnické informatiky. Výbor 
jednohlasně souhlasil.
Doc.Dušek informoval o kauze Eurocare-4, kdy byla za Českou republiku zaslána z ÚZIS nereprezentativní data bez 
konzultace s ČOS. Výbor pověřuje doc. Duška jednání s ÚZIS a s autory Eurocare-4 a doporučuje požádat o zastavení 
exportu nereprezentativních dat a navrhnout předání nových správných dat. Zástupci výboru budou o tomto problému 
jednat i s 1. náměstkem ministra zdravotnictví. V budoucnosti se podobná situace nesmí opakovat.
Prof. Abrahámová informovala o jednání z rady NOR, rozhodnutí ministra zdravotnictví nebudou fi nancovány žádné 
registry, mají být fi nancována řediteli jednotlivých institucí, kde se data sbírají. Výbor se shoduje na tom, že je 
jednoznačně třeba zachránit sběr dat NOR.
Vztah výboru ČOS k novému česko-slovenskému časopisu Onkologie je vstřícný, bere jeho existenci na vědomí a je rád, 
že časopis umožňuje širokou publikační aktivitu. Výbor ČOS neuvažuje o rozšíření svých garancí na tento časopis.
Výbor ČOS schvaluje vypracované standardy nutriční péče v onkologii.
Říjen:
Výbor souhlasí s projektem Fúze dat VZP a NOR, návrh projektu vypracuje doc. Dušek.
Doc.Hajduch předložil návrh koncepce referenčních laboratoří, výbor tuto snahu podporuje a očekává další průběžné 
informace a této aktivitě.
Výbor souhlasí s tím, aby Zásady cytostatické léčby maligních onemocnění byly v pravidelných intervalech aktualizovány. 
Změny budou zveřejněny na www.linkos.cz a budou zaslány do zdravotních pojišťoven. Písemná verze formou brožury 
bude i nadále vydávána jednou ročně.
Listopad:
Výbor ČOS stanovil nezávislou komisi k vyhodnocení návrhů a rozdělení prostředků z Běhu Terryho Foxe. Členy komise 
byli kolegové z pracovišť, která nepodala žádnou žádost o tento grant. Výsledky rozhodnutí komise byly zveřejněny.
ČOS se hlásí k trvalé spolupráci s Ligou proti rakovině.
Výbor ČOS podporuje vznik asociace ČARO (České asociace respiračních onemocnění).
Výbor podporuje vzdělávací program pro zaměstnance farmaceutických společností, participace ČOS je možná, 
koordinaci zajistí prof. Petruželka.
Prosinec:
Byla uspořádána tisková konference ČOS za účasti členů výboru a vedoucích KOC/KOS a zástupce MZ. Novináři 
byly informování o pozitivním jednání s VZP o úhradách léků pro onkologickou péče v KOC/KOS na rok 2008. Výbor 
bude jednat i s ostatními zdravotními pojišťovnami. Dále výbor novináře seznámil s kritickou situací fi nancování NOR 
a ohrožení sběru dat. Výbor vyjádřil nad touto situací vážné obavy a požádal zástupce MZ o pomoc v řešení této situace. 
Výbor byl ubezpečen, že MZ udělá potřebné kroky k záchraně NOR.

Tolik jen připomenutí některých informací o činnosti výboru České onkologické společnosti. Podrobné zápisy ze všech 
jednání výboru můžete najít v časopise Klinická onkologie a na www.linkos.cz.
Výbor ČOS děkuje touto cestou vedoucímu redaktorovi prof. MUDr. Alešovi Rejtharovi, CSc. a celé redakční radě za 
jejich práci pro časopis Klinická onkologie.
V letošním roce 2008 bude výbor nadále usilovat o plnění Národního onkologického programu, tak jak byl v minulém 
volebním období ustanoven. 

V Brně 6. ledna 2008

 Prof. MUDr. Jiří Vorlíček, CSc.


